
ENTREVISTA AMB : 

RAMON L APIEDRA 
Ramon Lapiedra, rector de la Universi tat de València, ens parla a l 'entrevista 
que va concedir a (ciència) de ls temes que més el preocupen com a rector. 
D'una banda, reco l l im el  seu parer sobre les temàtiques de docència,  i nvest iga
ció i les relacions universitat-societat ,  i ,  de l ' a l tra, la  polèmica oberta sobre 
la  ut i l i  tzació del valencià com a idioma docent. 

(ciència): - Quines só n  les qÜestions fonamentals 
que, en aquests moments, mereixen l 'atenci6 més 
directa del rector de la Universitat de València 

Ramon Lapiedra : - N ' h i  ha m o l tes, de qüestions 
que preocupen la  Un ivers i tat  e n  aquests momen ts, 
i totes el les tenen la  seva i m portancia.  

U n  dels p roblemes el  const i tue ix  l a  m ass i ficació 
de l ' a lumnat ,  i la m anca, en e l  nostre cas, de l loc 
ffs ic per a aco l l i r  e ls  estudian ts. Aquest és un 
problem a  que esta mo l t  desigua lment  distr i bu\'t : 
s6n poques les facu l tats no m assi ficades; la m ajo
r ia  ho estan i ,  a lgunes en particu l ar,  en un grau 
extraordinari a m e n t  l a m entable� . .  ..t\ixè) ens ha fet 
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acondicionar nous terrenys per a la construcci6 
d'un nou campus, i en aquest object iu  estem 
esmerçant mol tes energies. 

Un segon prob lema és el de l ' estabi l i tat  del 
pro fessorat no num erari,  tant en e l  seu vessa nt 
s i ndical  com acadèm ic. S i  això no es resol ,  e l  
professorat n o  troba l ' a t m osfera adequada i con
sumeix  mol tes energies en tota una sèrie de re i 
vindicacions la  soluci6 d e  les quals hauria d 'haver 
estat ja  endegada. Caldria que aquesta soluci6 
respongués, d 'una  banda, als drets d 'aquests pro
fessors, i ,  de l ' a l tra, m an t i ngués, tot i resoldre 
aquesta  qüesti6, e l  nive l l  cientHic de l a  nostra 
inst i tuci6. 
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(ciència): - La Universitat d'avui, �s la Universitat 
que necessita la nostra societat? 

Ramon Lapiedra: - En la mesura en què m i l lor i  
e l  n i v e l l  docent  i i nves t i gador de la  U n i versi ta t ,  
e l s  estudiants  que n'ixquen estaran m i l lor  prepa
rats. A banda d ' a ixò ,  és ev ident  que ens trobem 
en u n  moment  en què e ls  nostres plans d ' estudi  
són uns p lans  de l l arga v ida  i no s ' adapten se m p re 
a les necessi tats  de l 'e n torn soc i a l .  

La r a ó  fo namenta l  d ' aquest desaj ustament  és,  
sens dubte, que e l  funcionament  vigent f ins ara,  
e l  m odel, la  reg l a m e n tació per a la  v a l i desa i re
novac lO d ' aquests p lans  d 'es tud i ,  ha  estat  un 
model m o l t  i n f lexib le ,  de m anera que hauríe m de 
t i rar  cap a models m o l t  més f lexibles, que perm e
teren, per exemple ,  de fer aparèixer i desaparè i 
xer  rilpidament  espec ia l i t a ts de  les qua l s  en un  
moment  donat  h i  ha  una dem anda que després 
queda saturada. Amb e l  desplega m e n t  de la 
L . R . U .  és poss ible d ' obr ir  una porta gràc ies a la 
qual,  amb e l  concurs de l es un iversi tats  i dels 
seus estatu ts ,  es f lexi b i l i t z i  aques ta organi t z ac ió. 

I, a ixò d i t ,  després ve e [  d i lema de si, a m b  
aquests p lans d 'estudi o a m b  u n s  a l t res,  m i l lor o 
p i t jor  adaptats ,  la Un iversi ta t  ha de for m ar espe
cia l is tes, capaci ta ts  per a discip l i nes m o l t  especf
fiques, o ha d ' o ferir  una for m ació,  m o l t  genèrica. 
I jo  pense que l es dues coses. Obvi ament,  una 
persona que ix  de [ a  U niversi tat  amb una formació 
general no es til especi a l i t zada en una d isc ip l ina  
concreta ,  però a· lo m i l l or això no és e l  problema.  
Per tant, la  qües t ió  no és que ixquen de la Un i
vers i t a t  gen t a m b  una  formació genèrica, s inó 
que,  després,  es t i nga [a  m anera d ' ar t icu lar les 
necess i tats  concretes de [ a  soc ietat  envers aquesta 
ge n t  que i x  amb una  form ació genera l .  I .  s i  a i xò 
s 'aconsegueix, trobe m o l t  bé que [a Un ivers i t a t  
d o n i  una form ació general ,  sem pre que e s  co m 
p [ement i  a ixò a m b  l a  form ac ió  especff ica per a 
l locs de treba l l .  

(ciència): - Com hauria de funcionar l a  Universitat 
quant als aspectes docent i investigador? 

Ramon Lapiedra - Tothom estil  d ' acord en una  
cosa: a [ a  Universi ta t  hem de  fer docènc ia  i hem 
de  fer  inves t i g ació. Crec que  h i  ha poc  control  
a la  major ia  de [es nost res u n iversi tats  pe l que 
fa referència a [  rend iment  a lhora doce n t  i i n vest i 
gador dels pro fessors. E n  t o t  cas,  jo  d i r ia  que n ' h i  
ha m é s ,  d e  contro l ,  respecte d e  l a  tasca inves t i 
gadora, ja  s i g a  d e  ma nera d irecta o ind irecta.  So
v in t  aquest s 'exerceix i ndirec t a m e n t :  consis te ix  
ún icament  en  què ,  quan  algú ha  de fer  després 
unes oposicions o uns concursos, hi h a  de presen 
t a r  e l  seu "currfculum vi tae" i nves t i gador, i a ixò,  
d ' a lguna m a nera, ja representa  un  co n t ro l .  Tinc 
la  i m press ió  que,  com que no existeix un  examen 
s im i lar de la  qua l i tat  docent  de l  pro fessorat ,  s 'h i  
estil produ i n t  una cer ta  d is torsió. Els  nost res pro
fessors no es preocupen tant  de la  docènci a  co m 
caldr ia ,  perquè esmercen m o l tes m és energies e n  
la invest i gació. Aques t a  é s  una  d ' aquel les  i rregu la
ritats que existeix i que és necessari corregir .  I 
l ' única m a nera d ' esm enar-ho és que tots  e l s  pro
fessors t i ngam un control  e fect iu, que es podria 
art icu lar  de m aneres m o l t  di feren ts, tant  de l a  
nostra t asca docent com de l a nostr a tasca inves
t i gadora. 
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Ramon Lapiedra en dos moments de l'entrevista 
al rectorat de la Universitat de Val�ncia. 
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(ciência):  - Quin és el tipus de recerca que caldria 
fer actualment a la  Universitat, segons el vostre 
criteri? 

Ramon Lapiedra: - La invest igac i6 que ca l fer és 
de dos t i pus: ha  de ser i nvest igac ió  fona menta l ;  
h a  de  ser i nves t i gaci6,  d igam,  a m b  f i na l i ta ts ja  
ap l icades; i jo a feg i r ia  encara  un tercer t i pus:  la  
i nves t i gaci6 ap l icadrss i m a. 

E ls  temes d ' invés t i gaci6 haurien de ser aque l l s  
que  rea l m ent i object ivament  estan  p lante jats  per 
la  m arxa de la  invest i gaci6 a n ive l l  i n ternaciona l .  
Tota  una  a l t ra cosa és  e l  senyor que no fa  i nves
t i gaci6 bàsica i f i gura que està fent una i nves t i 
gació,  en  un grau m enor o m ajor, apl icada. Aquf 
sr que ens podem t robar a m b  un peri l l ,  i és que 
se caiga en lo  que hauria de ser pròp iament  de 
la i nves t igació ap l icada, és a d i r, aque l l s  prob le
mes que es generen e l ls m a teixos i que en gene
ren d ' a l tres, en una d inàm ica t ancada. Cal fug i r  
d ' a i xò. H i  h a  tants  problemes q u e  u n  i nvest i gador 
es po t p lantejar ... Cal que es p l an tegi  aque l l s  que 
estan connectats amb les necess i tats  mater ia ls  i 
cul turals de la gent.  En resum,  no s ' h a  de ca ure 
en una d inàm ica t ancada perquê la i nves t igaci6 
bàsica podria redu i r-se a uns prob lemes sectoria ls . 

J o  estaria d isposa t a assu m i r  el cost, a n ive l l  
adm i n i s trat iu  i orga n i t z at iu ,  d e  canviar essenc ia l 
ment aquestes coses. Al trament ,  l 'únic que ca l  fer 
és red is tr ibui r- les m i l l or. 

(ciência):  - Creieu que la polftica cientHica de 
l 'estat espanyol, estructurada per m i tja del CSIC, 
és la manera més adient d'escometre la tasca 
investigadora? 

Ramon Lapiedra: - Les est adfs t i ques demos t ren  
que  e l  conse l l ,  e l  CS IC ,  rea l i t z a  una par t  mo l t  
i m portant de  la i nvest igació que es duu a terme 
a l 'estat  espanyo l .  Aquest  organ isme,  doncs, exis
teix i funciona m i l lor o p i t jor. Sorrar -ho del  m apa 
i començar de be l l  nou pare ix  que no siga una 
postura m assa raonable. Per tant ,  cal que el CSIC 
con t i nu! amb la  seva t asca. J o  el conec m a la
ment .  Suposo que t i ndrà de ficiêncies en e l  seu 
funcionament ,  com tenen les un ivers i ta ts. Més 
avia t ,  e l  prob lema seria de correg i r  aquestes de fi
c i ències,  fru i t  del baix n ive l l  d ' i nves t igació de la 
nos tra soc ie ta t  i de l a  tradic ió  que té a l  darrera. 
El  que caldria és descentra l i t z a r  a ixò, i fer-ho en 
un  sen t i t  m o l t  concret :  descen tra l i t zar-ho en re la
c ió  a les comuni tats  autònom es. Pense que hau
r ia  d ' haver una polft ica c ientff ica i d ' i nvest igac ió  
de  la  Genera l i t a t  de  Cata lunya, en e l  cas  de  Ca
ta lunya, i ,  d ins  aque ixa  polrt ica,  no s ' haur ia  de  
sostrau re a l ' acci 6  de  l a  Genera l i t a t  una  cosa tan  
i m portant  com és  e l  CSIC.  

a ixò és  extens ib le  a l  Pafs Va lenc i à, encara que 
ad e l  CSIC no t i nga tanta  ent i ta t  com am. 

(ciência): - Darrerament hi ha hagut el problema 
de l 'a l lunyament del valencià de les aules de la 
Universitat. Per quê és Im portant i necessari que 
el valencià sigui emprat tant a nivel l  acadêmic 
com en tots els altres àmbi ts? 

Ramon Lapledra - Una l lengua no pot sobreviure 
si no està garan t ida  en tots els  seus regist res. Si  
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únicam ent  u t i l i t ze m  el valencià quan estem d i ns 
de casa, eviden tment  tardarà deu o qu inze  o v i n t  
a n y s  a desaparèixer pera tota lment .  Vu l l  d i r  que 
e l  valencià ,  el cata là ,  pot ser u t i l i t z at  per a qua l 
sevol ús soc ia l  de  qua lsevol  t i pus, i ha de ser  u t i 
l i t zat  per  a tots  aquests usos o registres;  i ,  s i  no 
és ai x ina,  la l l engua no po t sobreviure. 

Que a ixò està ren y i t  amb la  un iversa l i t a t ?  Anem 
a vore: què es vol dir  am b això, que ho hauríem 
de fer en cas te l l à?  E n  mol tes branques de la  
ciència ,  e ls  art ic les que  publ ica la  gen t  tampoc 
no es fan en caste l là ,  ni en a lemany ni en res: 
es fan en anglès. A ixò vol dir que els francesos, 
els caste l lans  o els a lem anys, perquè publ i quen 
art icles de ffsica teòrica en anglès,  han renunciat  
a parlar de física en tre e l ls ,  en caste l l à ,  en  fran 
cès o en a lemany? Eviden tment  que no. Són 
moment s i registres d ' ús di ferent ,  i exactament  
el  mateix ens  passa en cata là .  j o  he con t inuat  
des de sempre pub l icant les meves coses en anglès 
i ,  en canvi ,  les m eves c l asses les he donades en 
català.  E ls  meus seminaris ,  en aquest sen t i t ,  depe
nen de l ' audi tor i :  els he fet en català ,  en cas
te l l à ,  en francès i en anglès. 

(ciència):  - Quin tant per cent, actualment, quant 
a tesis i treballs que es publiquen a la Universitat 
de València, es fan en catalA? 

Ramon Lapiedra - Es fan m o l t  poques publ icacions 
en cata là  i es donen molt poques c l asses en  cata
là .  L ' acord de junta de Govern re lat iu  a l ' ús ,  en 
l 'ensenyament ,  del  va lencià ,  l 'única cosa que vol ia  
fer  era , més aviat ,  encoratjar els  pro fessors a que 
feren les  seves c lasses en  valencià ,  tot  i saber 
que s6n mo l t  pocs e l s  qui  ho fan i que s6n mo l t  
pocs e l s  qu i  ho faran demà  o l ' any que ve .  Aques
ta és una qüesti6 que requereix temps. 

Hi ha gent a la  qual molesta que h i  hagi una 
a l t ra gen t  d i feren t a com el ls  s6n, i que vu lga, 
sense cap agress iv i ta t  i amb tot respec te als  a l 
tres, ser c o m  e l ls s6n i mant indre la seva l l engua, 
mant i ndre els seus costums i m a n t i ndre les seves 
tradicions.  Pero no voldria jo que es t ragués una 
conclusió que seria errònia,  que no correspondria 
a la rea l i tat .  H i  ha una sèrie de sím ptomes a 
ten ir  en compte:  e i x  acord de la j unta  de Go
ve rn ,  e l  nombre de c lasses que es fan en  valencià 
a la Un ivers i tat  de València ,  les publ icacions que  
es fan  en valencià,  i la  paperassa a d m i n is trat iva 
que i x  en valenc ià ,  que és mrn i m a. Tot a ixò,  e n  
gran mesura, cont inua fe nt -se, d issortadament ,  en  
cas te l l à .  

(ciència): - Tenint en compte tot el  que comporta 
la situaci6 idiom àtica actual, què en penseu, pel 
que fa referènci a  a la plena recuperaci6 del va
lencià o del català a la Universitat de València? 

Ramon Lapledra - El  que jo acabo de d ir  és una 
radi ogra fia que, per a coneixement  dels lec tors 
de la  vostra revista,  he  volgut que f6ra lo  més 
rea l i s ta  poss ib le ,  lo més adequada al que és la 
rea l i tat .  Això no té res a vore a m b  s i  un és 
opt i . . J is ta o pess i m i sta.  

(ciència) : - Quines 56n les relacions que manteniu 
amb les altres universitats de l 'estat espanyol ,  i 
a nivell Internacional? 

Aspecte del claustre de la 
Universi lat de València. 
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Dos detal ls  de l a  façana principal 
del rectorat de la Universi tat  de València. 

fotos: X. Torrami lans 
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Ramon Lapiedra - Els contactes a m b  les a l t res 
un ivers i tats  i ins t i t uciona lment  se fan a l 'estat  
espanyo l ,  en  genera l ,  a través de l Conse l l  d ' U n i 
vers i tats ,  i después h i  h a  contactes especffics ,  
quan,  per exe m p le ,  grups d ' i nvestigadors col . l abo
ren en una t asca comuna d ' acord amb algun con
ve ni ,  etc. 

Tota una a l t ra cosa s6n les re laci ons entre les 
t res un ivers i ta ts  del  Pars Valencià ,  que òbviament  
s6n més i n tenses, i que jo voldr ia que ho foren 
encara més, i que foren el  màx im de coordin ades 

lo  m à x i m  de cordia ls. 

Aquesta Un iversi ta t ,  sobre tot ,  té també re la
cions bastant  in tenses amb  l a  res ta de les  un iver
sitats del  Principat de Cata lunya i de les I l les Ba
lears.  Això d6na l l oc a d i verses reunions  de rec
tors a l  vol tant  de prob l e m à t i ques concretes, con
venis s ignats  sobre ed i cions de manuals de cata là ;  
i a l tres factors t a m bé ens uneixen d 'una m anera 
especi a l :  la nostra preocupaci6 per la Un ivers i t a t  
d e  Prada, l a  nostra preocupac ió  p e r  la l lengua 
comuna que te n i m ,  etc. 

Les relacions a n ive l l  in ternaciona l  es van i n 
ten s i f i can t .  En aquest  se n t i t .  no dispose m d 'una 
po lít ica p lan i ficada, s in6 que més  aviat  estem una 
m i queta supeditats  a l  que donen de s i  les  rela
cions que, d ' una m anera espontàn ia ,  sorgeixen en
t re a l t res un ivers i tats  i e ls  nostres departaments .  
I de vega des a ixò ho con f irmem a través d 'un  
conveni ,  de  creacions de centres, o ,  se n z i l lament ,  
a través de  faci l i tar l a  f inanciaci6 d ' i xes re la
cions. 

Ramon Lapiedra i Civera, ac tua l  Rector de la 
U n i vers i ta t  de Valènc ia ,  és catedràt ic de física 
Teòr ica a l 'esmentada U n i versi tat  des de l ' any  
1 98 1 .  Es va doctorar e n  �'rs ica Teòrica per  la  
Un iversi ta t  de Barcelona ( 1 974)  París ( 1 969 ,  
" Doc torat d ' Etat" ) .  

Es autor de nom broses publ icacions en e l  c a m p  
d e  la  fís ica Te òrica. 


